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 دبیر کانون سراسری انبوه سازان گفت: نرخ مالیات بر ساخت و ساز برای سال 

جاری ۲۷ درصد تعیین شده که اگرچه تأثیری در افزایش قیمت مسکن ندارد 

ولی از میزان سرمایه گذاری در ساخت و ساز مسکونی می کاهد.

فرشید پورحاجت در گفت وگو با مهر درباره مالیات بر ساخت و ساز در قانون 

بودجه امسال اظهار کرد: سال ۱۳۹۴ ماده ۷۷ قانون مالیات های مستقیم که 

درباره مالیات بر ساخت و ساز بود، در مجلس اصلاح شد اما این تغییرات 

شرایط را برای بخش خصوصی شرایط را سخت تر کرده است. با این حال در 

قانون بودجه ۱۴۰۱، تبصره ای آمده که ماده ۷۷ مالیات های مستقیم را صرفاً 

برای  مقطوعی  نرخ  اساس،  این  بر  که  می کند  اصلاح  دیگر  جاری  سال  برای 

مالیات بر ساخت و ساز تعیین شده است؛ مانند آنچه برای مسکن مهر در 

قانون بودجه امسال مالیات مقطوع یک میلیون تومانی تعیین شده است.

وی افزود: این اتفاق سبب می شود تا دیگر مانند گذشته که تعداد زیادی پرونده 

مالیاتی برای سازنده ها انباشته می شد و روند بررسی آنها سخت بود، دیگر 

تکرار نشود هر چند که همچنان تعداد زیادی پرونده مالیاتی برای سازنده ها 

از سال های گذشته داریم. دبیر کانون سراسری انبوه سازان ادامه داد: بر اساس 

قانون بودجه امسال، دفترچه ارزش املاک، ملاک تصمیم گیری برای مالیات بر 

ساخت و ساز تعیین شده است؛ دفترچه ارزش معاملات را کمیسیون تقویم 

املاک هر ساله تنظیم و ابلاغ می کند و این دفترچه ملاک همه مالیات ها و 

عوارض بخش مسکن و ساخت و ساز است؛ از جمله عوارض شهرداری و عوارض 

استفاده  مالیاتی  ارزش  دفترچه  این  از  متعددی  سازمان های  پروانه.  صدور 

می کنند. وی یادآور شد: اگرچه مصوبه قانون بودجه امسال سبب شده تا از 

پیچیدگی های قانون قبلی برای تعیین مالیات بر ساخت و ساز کاسته شود، 

اما اعداد و ارقامی که برای این پایه مالیاتی از سوی کمیسیون تقویم املاک در 

نظر گرفته شده، با رکود فعلی بازار مسکن انطباق ندارد؛ اعداد و ارقام تعیین 

شده از سوی کمیسیون تقویم املاک در تهیه دفترچه ارزش معاملات املاک به 

گونه ای است که ۲ تا ۳ برابر هزینه صدور پروانه ساخت را افزایش می دهد. به 

خصوص که شوراهای شهر یک بار دفترچه ارزش املاک تدوین می کند و یک 

بار هم سازمان امور مالیاتی به عنوان دبیر کمیسیون تقویم املاک؛ حتی دفاتر 

اسناد رسمی هم از این دفترچه استفاده کرده و هزینه صدور سند را افزایش 

می دهند. پورحاجت تصریح کرد: کمیسیون تقویم املاک بر اساس ماده ۶۴ 

قانون مالیات های مستقیم تشکیل می شود که نمایندگانی از راه و شهرسازی، 

ثبت اسناد و املاک، وزارت راه و شهرسازی، وزارت صمت و وزارت کشور در 

آن حضور دراند و سازمان امور مالیاتی دبیری این کمیسیون را بر عهده دارد.

وی خاطرنشان کرد: این اصلاح موقت در قانون بودجه مؤثر نیست و صرفاً 

کارآیی آن یک ساله است؛ لذا باید ماده ۷۷ قانون مالیات های مستقیم اصلاح 

شود؛ همچنین یکی دیگر از نقایص این تبصره از قانون بودجه ۱۴۰۱، مشخص 

نبودن تکلیف مالیات سازنده های حقوقی و شرکت های ساخت و ساز است؛ در 

حال حاضر بر اساس قانون بودجه امسال، اگر سازنده حقیقی اقدام به ساخت 

و ساز کند، مالیات مقطوع باید در هنگام نقل و انتقال ملک پرداخت کند اما 

اگر سازنده حقوقی )شرکت انبوه ساز( پروژه ای را بسازد، مشخص نیست که آیا 

او هم شامل مالیات مقطوع بر ساخت و ساز می شودد یا خیر؟

این فعال صنعت ساختمان با تأکید بر اینکه ساخت و ساز از پرداخت مالیات 

معاف نیست گفت: مالیات بر ساخت و ساز در بودجه امسال رقم ثابتی است 

و هنگام نقل و انتقال گرفته می شود. ولی قبلاً کار سخت و پیچیده ای بود و 

از محل سود و زیان و بررسی دفاتر سازنده گرفته می شد.

وضع مالیات 27درصدی بر ساخت و ساز مسکن؛

نقدینگی از حوزه ساخت و ساز خارج می شود

اعلام جدیدترین مقررات سفر از ایران  
به عراق

  هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( در اطلاعیه ای آخرین 

مقررات سفر به کشور عراق را اعلام کرد.

به گزارش ایلنا، عراق آخرین مقررات سفر به این کشور را اعلام 

کرد.

بر اساس این اطلاعیه، مسافران طبق مقررات ذیل می توانند به 

کنند. عراق مسافرت 

گواهی  ارائه  با  سال   ۱۲ بالای  مسافران  تمامی  اینکه  نخست 

روز   ۱۴ آنها  دریافت  نوبت  آخرین  از  که  کرونا  واکسیناسیون 

ارائه جواب منفی آزمایش PCR در محدوده  با  یا  باشد  گذشته 

۷۲ ساعت به پرواز، امکان سفر دارند. هم چنین واکسن های مورد 

تائید فایزر، مدرنا، آسترازنکا، جانسون، سینوفارم و سینوواک است.

در این اطلاعیه لیست مراکز تأیید شده آزمایش تشخیص مولکولی 
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آمده است.

۱۳ هزار میلیارد تومان برای ساخت بزرگراه 
درسیستان و بلوچستان نیاز است

استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه این استان نیازمند 

طرح ضربتی توسعه بزرگراه برای کاهش تصادفات رانندگی است، 

برای ساخت هزار  اعتبار  تومان  میلیارد  از ۱۳ هزار  بیش   گفت: 

کیلومتر باند دوم در این استان مورد نیاز است.

ایرنا اظهارداشت: سال  با  حسین مدرس خیابانی در گفت و گو 

با پیگیری و اقدامات صورت گرفته حدود هزار میلیارد  گذشته 

تومان اعتبار برای ساخت باند دوم در استان تامین شد که نسبت 

به سال ۹۹ رشد ۴۰۰ درصدی را تجربه کردیم و باعث شد بیش از 

۸۰ کیلومتر باند دوم ساخته شود.

 وی ادامه داد: قطعا این فرآیند باید شتاب بیشتری به خود گیرد تا 

به سرعت عقب ماندگی تاریخی در این حوزه در بازده زمانی سه 

تا چهار ساله جبران شود.

بودن  دارا  با  استان  این  افزود:  بلوچستان  و  سیستان  استاندار   

بیشترین شبکه راههای ارتباطی  اما به دلیل آمار پایین برخورداری 

از بزرگراه و دو طرفه بودن بیشتر مسیرهای ارتباطی، در نوروز با 

وجود آمار پایین تعداد تصادفات به دلیل شدت حوادث رتبه بالای 

را در تعداد کشته شدن سوانح رانندگی از آن خود کرد. 

 وی تاکید کرد: به منظور کاهش تصادفات رانندگی در سیستان 

این  در  را  ناپذیری  جبران  های  خسارت  سالانه  که  بلوچستان  و 

مسیرهای  توسعه  ضربتی  طرح  نیازمند  گذارد  می  برجا  استان 

محقق  مهم  این  که  زمانی  تا  که  چرا  هستیم  دوبانده)بزرگراه( 

نگردد به دلیل تصادفات رخ به رخ کماکان شاهد تصادفات شدید 

منجر به فوت خواهیم بود.

عوامل  همه  روزی  شبانه  تلاش  از  قدردانی  با  خیابانی  مدرس   

نوروز،  در  بلوچستان  و  سیستان  راهها  ایمنی  حوزه  در  اجرایی 

گفت: با وجود کسب رتبه ۳۰ کشوری در تعداد تصادفات اما به 

دلیل فقر راه های دو طرفه در استان شاهد افزایش تصادفات منجر 

به فوت در نوروز بودیم.

 وی تصریح کرد: همزمان با تعطیلات نوروزی ۶ جلسه کمیسیون 

ایمنی راه های در سیستان و بلوچستان برگزار شد که تصمیمات 

بالا،  سرعت  با  خودروهای  توقیف  مرزها،  انسداد  نظیر  مهمی 

محدودیت های ترافیکی، استقرار پایگاهای متعدد پلیس راه و 

راهداری، ایجاد گشت پلیس راه در طول راه های پر حادثه نظیر 

زاهدان - خاش و خاش - ایرانشهر، گشت های نامحسوس پلیس 

راه، افزایش نصب علائم ایمنی و حذف نقاط حادثه را به همراه 

داشت.

 استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه تصادف های جاده ای 

یکی از عوامل بسیار مهم مرگ و میر و صدمات جانی و مالی 

بوده که آثار سنگین اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی آن، جامعه را 

به شدت تحت تاثیر قرار می دهد، گفت: این استان برای توسعه و 

رفاه مردم نیازمند ایجاد و آماده سازی زیرساخت های حمل و نقل 

بوده و مهمترین آن احداث بزرگراه است و تا زمانی که این مهم 

در کمترین زمان ممکن و به صورت ضربتی محقق نگردد با وجود 

همه اقدامات مطلوب در حوزه ایمنی راهها شاهد افزایش تلفات 

انسانی ناشی از تصادف رخ به رخ خواهیم بود.

 معاون راهداری اظهار داشت: شاید این نگرانی وجود داشته باشد قیر یارانه ای ارائه شده به پیمانکاران در بازار آزاد 

به فروش برود اما با ساز و کارهایی می توان جلوی آن را گرفت. یکی از راه ها این است که قبل از تحویل قیر از آن 

پیمانکار تضمین بانکی بگیریم، در این صورت پیمانکاران انگیزه ای برای فروش مصالح یارانه ای در بازار نخواهند 

داشت. رضا اکبری در گفت وگو با ایلنا ، درباره اثرگذارش افزایش نرخ تورم در اجرای پروژه های عمرانی و به ویژه 

راهداری اظهار داشت: به طور قطع نوسانات قیمتی پروژه های عمرانی را با چالش مواجه می کنند و باید توجه 

داشته باشیم که پروژه های بسیار مهمی مانند رفع نقاط حادثه خیز که به طور مستقیم با ایمنی سفر ارتباط دارد 

ترکیبی از ۳ عامل نیروی کار، مواد مصرفی و هزینه های جاری هستند  و در تمام این اقلام شاهد افزایش قیمت 

هستیم. به خاطر دارم در سال ۹۶ هزینه رفع ۱5۰۰ نقطه حادثه خیز ۲۰۰۰ میلیارد تومان بود که همان سال با این 

عدد توانستیم 5۰۰ نقطه را برطرف کنیم و تورم باعث شد هزینه ۱۰۰۰ نقطه باقی مانده تا ۳۰۰۰ میلیارد تومان 

افزایش پیدا کند.

وی ادامه داد: پیشنهاد ما برای کنترل قیمت ها و مصون ماندن پروژه های عمرانی از رشد نرخ تورم، تعیین قیمت 

مصوب برای مصالح ساختمانی مورد مصرف در پروژه ها است.

 معاون راهداری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در پاسخ به این سوال که  ممکن است انتقاداتی به این 

پیشنهاد وجود داشته باشد مبنی بر اینکه این فرصت رانتی برای فروش مصالح یارانه ای در بازار آزاد از سوی برخی 

از پیمانکاران ایجاد شود، گفت: این موضوع را رد نمی کنم اما شامل تمام پروژه ها نمی شود و شاید تنها در یک درصد 

پروژه ها رخ دهد که می توان ساز و کاری برای جلوگیری از این مسئله پیش بینی کرد. امروز شاید این نگرانی وجود 

داشته باشد قیر یارانه ای ارائه شده به پیمانکاران در بازار آزاد به فروش برود اما با ساز و کارهایی می توان جلوی 

آن را گرفت.  اکبری افزود: یکی از راه ها این است که قبل از تحویل قیر از آن پیمانکار تضمین بانکی بگیریم، در 

این صورت پیمانکاران انگیزه ای برای فروش مصالح یارانه ای در بازار نخواهند داشت. روش دیگر کنترل برای ورود و 

خروج مصالح در کارگاه ها است که می توان با نظارت هایی خروج مصالح از کارگاه را کنترل کرد.

 وی با اشاره به استفاده از ظرفیت اوراق برای پوشش هزینه پروژه های راهداری در سال گذشته اظهار داشت:  سال 

گذشته حدود ۱۰۰۰ میلیارد تومان اوراق به بخش راهداری تخصیص داده شد که ما هم بلافاصله تخصیص آن به 

پروژه های عمرانی انجام دادیم.

 معاون راهداری تاکید کرد: یکی از روش های نوین تامین مالی، استفاده از ابزار بازار سرمایه است که می توان 

بخشی از تامین مالی ها را از این طریق انجام داد. محل داد و ستدد اوراق هم بازار سرمایه است و تامین مالی از 

طریق اوراق نه تنها در دنیا بلکه در بسیاری از کشورها مرسوم است اما تداوم این روند می تواند از اعتبار اوراق 

بکاهد و تامین مالی از این طریق شاید برای میان مدت و کوتاه مدت روشی مفید باشد اما طولانی بودن آن به این 

معنا که یک دولت برای ۴ سال از طریق اوراق، امور را اداره کند قطعا با شکست مواجه می شود.

معاون سازمان راهداری پیشنهاد کرد:

 توقف تأثیرپذیری پروژه های عمرانی از رشد تورم


